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lntroducere

TrSim in anii in care adev[rata muzicd ldut6reascd este
deteriorat[ qi combinatd cu multe influente str[ine: bulgare,
iugoslave qi chiar turceqti. Stilul 16ut[resc adevlrat a pterit
total gi chiar s-a devalorizat Mie imi pare bine cd am ocazia ca
prin aceastd carte sE povestesc despre aceastl muzicd gi despre
multi instmmentiqti qi soliqli vocali de o mare valoare, care au
interpretat aceast[ muzicd. Inc[ se mai gdsegte, pe ici pe colo,
cdte un disc cu soliqtii vocali care au c6ntat adevdrata muzic6
liut6reasc5. Vreau sd arht tineretului de azi cum a fost muzica
liutdreasc5 autenticd. Nu vreau sd vorbesc de unele formalii qi
chiar soliqti vocali care s-au aflrmat dup[ revolu]ie, ca gi cdntpreli
de muzicIl6ut6reasc[, ei, de fapt, cdnt0nd mai mult folclor. Intre
anii 1950-2000 a fost perioada de glorie a muzicii l[ut[reqti,
dar in tot acest timp nu a fost niciun muzicolog sau impresar
care sd se intereseze de muzica aceasta, care s-a evidenliat prin
multe piese valoroase cu texte foarte frumoase, ca de exemplu:
.Slestemat sb fii de stele", ,,Tot am zis mf, duc, md duc", ,,Niculae
Nicul[i][", ,,Mir domnesc", ,,Pe drumul mdn[stiresc" etc. Aceste
melodii sunt adevbrate capodopere ale muzicii l[ut[reqti. Ast[zi
nu prea mai qtie nimeni sS le cinte. In perioada comunist[, nu se
interesa nimeni dintre cei competenli de acest gen de muzic[, din
catJza cenzurii, de aceea nu se poate vorbi de promovare sau de
spectacole, pe atunci. Abia dupd anii '80 au inceput impresarii
si se intereseze de anumili cfnt[refi cu faimd, precum Romica
Puceanu sau Gabi Luncd, deoarece aceqtia atrl,geau atenlia.

in aceastd carte nu numai cd voi povesti multe lucruri
adev6rate, dar voi destlinui pi anumite secrete ale muzicii
liutireqti. De asemenea, voi scrie qi despre rrul[i instrumentiqti qi
soligti vocali de cert6 valoare, pe care mulfi dintre dumneavoastrb
i-afi cunoscut.

Fiind invitat acum ci4iva ani ia o prezentare a unui disc
al Panselutei Feraru, in care cdntam gi eu, m-am ?ntdlnit cu Lu1

domn profesor de cor de la Conservator qi mi-a spus: ,,Domnule
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Costel, v-amylznt de multe ori al[turi de Maestrul Toni Iordache
latelevizor qi mi-a pl[cut foarte mult de dutmeavoastrd! Eu cred
ch ar fi bine ca dumneavoastrI sd scrieti o carte despre Muzica
Lbut[reascd qi despre muzicanlii care au interpretat-o, c[ci
dumneavoastr6 a{i cdntat mulli ani cu ei. Este pdcat ca tineretul de
astdzi s5 nu qtie nimic despre acest gen de muzic6.". Astfel mi-a
venit acest imbold de a scrie o car1e.

Poate cd nu eram a$a decis si scriu, dar participdnd la
,,Festivalul de Muzicd L6ut6reascd Zavaidoc" de la Pitegti, alSturi
de Panselu(a Feraru qivdzdnd cd nu se ctnt[ l[ut6reqte, ci numai
folclor romAnesc, m-am sup6rat, iar din acel moment am inceput
sI scriu aceast6 carte. Zavaidoc a fost intr-adev[r un cdnt6re]
foarte bun la vremea lui, ins[ el nu a cAntat muzicd ldutdreascd. El
a cdttat folclor, tango-uri qi romanfe, acestea apartindnd genului
ordgenesc, de aceea irni pare rdu cd acestui festival i s-a pus
numele de Zavaidoc. L[utarii care au cdntat adevdrata muzicf,
16ut[reasc[ nu sunt nici m[car pomenili, dar[mite s[ se cinte
piesele 1or... Aga c6 tineretul de ast6zi, care nu aaluzit adevdrata
muzicd lsntdreasc6 gi a ascultat,,FestivalulZavaidoc", este intr-o
totalf, eroare.

A trebuit s[ vind alfi impresari din alte ldri pentru a
promova muzica 1[ut6reasc[ rrom6 deoarece aceastd muzicd are
sensibilitatea ei qi nu poate fi interpretatd de oricine. Astfel de
mvzicd se c0ntd mai mult pe la nunlile l[utarilor, de unde i se
trage qi numele. CAnd un l[utar frcea o nunt[, un botez sau un
chef, angaja cei mai buni l[utari, asemeni unui cizmar care iqi
face pentru el un pantof mai bun. Nu am auzit de vreun muzicolog
care sd se intereseze de muzica aceasta sau de interprelii acesteia.

in anul 1990, la Viena, s-a dat un mare spectacol la Oper6,
cu mari artigti ai lumii. De la Placido Domingo, Ileana Cotrubaq,
Gheorghe Zamfrr qi al1ii, printre care qi Formafia ,,Gipsy Star"
condus[ de Maestnrl Johnny R[ducanu. CdntAnd pe Scena Operei
din Viena, am avut un a$a de mare succes, inc6t am revenit pe
aceastd pe scend de trei ori. Acest spectacol a fost televizat in
direct gi in RomAnia. A doua zi, venind in {ar6, in loc sd f,m
l[udafi pentru succesul avut, ziarele ne-au criticat c[ am cintat
muzic[ de ,,mahala". De asemenea, au spus despre Maestml
Johnny Rflducanu cI ar colabora cu o forma]ie de ,,mahala".
Atunci mi-am dat seama cd sistemul romdnesc a rdmas acelagi ca
in perioada comunistE, c6nd muzica lEutdreascd era cenzurat6 pe
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ia restaurante. Dacd te angajai la un restaurant, kebuia sd prezinli
un repertoriu aprobat de Uniunea Compozitorilor gi nu trebuia s[
apard weo pies6 l[utdreasc6 sau interna{iona1[.

Noroc mare de la Durnnezeu c[ s-a gdsit un mare fan.
cunoscdtor al muzicii ldutdreqti, dupd anii 1990, un om de afaceri
numit Dan Brdnzea, de la Galali. Iubind foarte mult muzica
laut[reasc6, acesta s-a interesat de fiecale l[utar ?n parte. A
colaborat cu ,,E1ectrecord", avdnd in arhiv[ multe imprimdri cu
divergi l6utari din trecut. De asemenea, a reuqit s[ mai salveze
unele piese valoroase, numindu-le: ,,comori ale muzicii l6ut6regti".
Fiind prima datd invitat sb cint la o petrecere organizatd de dflnsul
;i cobordnd in crama de la restaurantul sdu, am r[mas surprins
cici avea pe toli perefii din cramh fotografii ale tuturor lIutarilor
celebri de ieri qi de azi. $i in prezent. domnul Dan se ocupd
de muzica l[utdreasc[. L-am vdzut la televizor, in cadrul unei
emisiuni pe TVR3, spun6nd infr-un interviu c[ are in program
realizarca unor CD-uri cu Constantin Eftimiu qi cu Bob St[nescu.

Etnomuzicologul Speranfa Rbdulescu vorbeqte despre
standardizarea comunistd ca motiv de degradare a muzicii
Idutf,reqti, in general, gi, implicit, qi a celei interpretate de Romica
Puceanu inainte de 1989. ,,Majoritatea l[utarilor ordqeneqti foarte
buni erau cooptati in ansamblurile folclorice. Au fost deformati in
edndirea lor muzicalS, au inceput s5 interpreteze piese standard.
Piesele ldut6regti nll erau standard. Erau, in bunf, m5surd, libere.
-{bsen}a libertAtii personale din regiinul cornunist s-a r[sfrdnt qi
asupra rnuzicii lor. Din momentul in care pentru o lealE cdntan
muzic[ standardizati, ldutarii au devenit incapabili si mai cdnte
;eva viu, spontan gi irnprovizat. E o diferen!5 mare in rapoft
calitativ intre cele doud genuri muzicale. Muzica l[utdreascd
este liber6, improvizatf,, iar cea folclorizatf, este standardizat[,
mecanic[. Aceast[ degradare a survenit destul de repede. Ca
ufinarg a acestui fenomen, l[utari^i s-au impu]inat din ce in ce mai
mult. inainte erau foarte mu1tri. in acest moment nu mai exist[
muzicd l[ut[reascd in forma ei ,,c1asic6", cea de la ?nceputul
secolului XX. ExistS, in schimb, un gen de muzic[ interpretat de
cei mai tineri, groas[, g5lhgioasd, cu improvizafii dense, atit de
compacte, incdt iqi anuleaz[ reciproc efectele. Toate acestea ne
dezvdluie modul in care degradarea din faza flnald a regimului
comunist a tras cu ea qi muzicf,, gi tot. Dincolo de aceste
neajtursuri, rlmAn inregistr6rile din anii'60-'70, dar gi acestea
exist6 in num5r foarte mic.
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FEcAnd referire la aprecierea doanmei muzicolog Speranla
Rf,dulescu, cercet[tor in cadnrl Muzeului f6ranului Rom6n, cu
privire la rnarea ldut[reasf, Romica Puceanu, consider cd aceastd
apreciere este eronat6. Doamna Speranla spunea cd Rornica venea
la inregistr[ri cu sticla de whisky qi bea pe tot parcursul repeti]iilor,
nimic mai fals. Eu, cflnt0nd cu ea pe la nunli gi inregistrflri, am
cunoscut-o foarte bine. Romica nu era o b6utoare inr[it[. De
asemeanea, in acel timp nu se gdsea whisky pe la noi, a apdrut
doar prin anri'70 gi se vindea doar pe valut[ la shopuri. Mai grav
este f'aptul cd aceeagi doamnd a spus cd in anii '80 vocea Romicdi
era dusd qi imprim[rile de la Electrecord pe care le avea ficute
erau de o calitate proastd, sunetul flind infundat qi degradat, ceea
ce nu e adev[rat. In anii '80, Romica abra incepuse s[ c0nte pe la
restaurante gi spectacole gi era in plin[ fbr[[.

Spre deosebire de doamna muzicolog R[dulescu, care
totugi a apreciat-o pe Romica Puceanu ca pe o mare cdntdreatd,
tot in editia de colecJie a Jurnalului Nafional din data de 27 martie
2007 dl. Gheorghe Verman, reputat om de radio care a avut $ansa
sf, o cunoascd bine pe Romica Puceanu, spunea in felul urmdtor
despre ea gi, in geneial, despre muzica 1[utdreasc6: ,,Romica a dat
str[lucire, a qlefuit qi a inceput s6 interpreteze intr-o noti absolut
proprie. Romica m-a fermecat cu un anume stil al ei. CEnd cdnta,
uita de ce este in jurul ei. Era numai ea gi vocea ei, iar vocea ei
era qi in inimd qi in instrument in acelaqi timp. Parcd trecea in altd
lume gi improviza ca interpre{ii de muzicd jazz. Se face confuzia,
foarte des intdlnitd asldzi, cE aceastd muzicS nu este o muzic[
folcloric6 originalS, ci este o muzicd tig6neascd. Acestd muzicd
eru cdntatd in emisiunile de revelion undeva pe la 4 dimineala gi
in emisiunile de variet6{i. Asta de ce? Pentru cd pe la petreceri se

vrea ritm, iar c6ntecele cdntate de l[utari sunt mai cu seamd balade
foarte lungi, de istorie. Astdzi nu mai avem lSutari de calitate gi de
nivelul acestor oameni."

Din pdcate, inregistrdrile sunt in numdr destul de mic.
Verman igi arnintegte de Romica, atunci cind a vorbit la TV gi a
spus c5 ar vrea sd inregistreze. Atunci i s-a spus: ,,Lasd, cd avem
timp." Acegti interpreti sunt cartea noastrd de vizitd.Inregistrdrile
lor ar trebui s5 fie in fonoteca de aur, mai ales acum cdnd noi
am intrat in U. E. qi cind este o ofensivl a muzicii de proast[
calitate. Acest lucru ar fi exact ca un vin de viald lung6. Ar h exact
modelul pe care sd il oferi noii generafii. Nirneni nu dd aten{ie
acestor chestiuni. S-a incercat readucerea in memoria publicului
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prin remixuri, insd vechii interpreli, spune Verman, sunt cei de

ooleclie. Oricine at asculta, in orice coll al lurnii, un disc de
nruzic[ l[utdreascl cu Romica ) ar auea sentimenhli valorii. Mai
rnulli interpre{i de muzicd l[ut[reasc6 au fost valoroqi 9i foarte
talcntafi. Dup[ ei nu a venit nirneni sb incerce s[-i imite pentm c[
rru ar reugi. L[utarii cdntd {eosebit.. Nirneni dup6 ei nu a incercat
sli fac[ ce au realizat ei. itri trebuie talent cu caru'. N-a existat
nici interes comerical. Domnul Gheorghe Verman a spus c6,,dacd
cineva m-ar intreba in ce capitol ag incadra muzica lE.utdreascd
autentic[, aq r6spunde cd la muzica cult[. Ea este o muzici
adevdrat[, din care s-a dezvoltatm:uzica de mai tdrziu." In opinia
rnca, acest domn Gheorghe Verman este un adev[rat om, pus la
locul potrivit, cunosc0nd bine tainele muzicii. Asta e adevdratul
sccret al muzicii ldut[reqti autentice.

Tot ce am scris in acea.st6 carte este L00% adev[rat
6i in proporlie de 60-70% demonstrat prin fotografii. Eu nu
sunt muzicolog sau critic muzical, ci doar un simplu lEutar cu
activitate de peste cincizeci de ani (1955-2010). perioadd in care
rum colaboraf cu cei mai celebri l[utari. Ceea ce am scris este, in
opinia mea, adev[rat.



Costel Vasilescu

M-am ndscut intr-o familie de rnuzican{i sufl[tori, ce
:::lgraser6 din Vrancea, mai precis, din oragul Rfimnicu S6rat,

-:ie tata se ndscuse qi fusese copil de tntp[, in armat6, cintAnd
.: :ompet6. De asemenea, taic6-su qi cei doi frafi ai lui cAntau
,: lnstmmente de suflat. Acegtia au venit la Bucureqti, deoarece
::;r igi gf,seau mai nqor de c6ntpt decflt in Vrancea, qi s-au instalat
::finitir. aici cu toatd familia. In anul 1937, tata a cunoscut-o pe

=ama, care, 1a rfindul ei, venise la Bucuregti cp familia din satul
T:.:rba{i, de l6ng6 Snagov, qi s-au cds[torit. In 1940 a inceput
::zboiul, tata a fost incorporat qi a plecat pe front, iar tnama

=-a ndscut la Spitalul Br6ncovenesc din Bucureqti. La naqtere,
itlarrm& doctor de la spital a intrebat-o pe mama: ,,Cum ii puneli
:umele copilului?" Mama i-a r6spuns: ,,Nu au venit nagii ca s[-
::ri spun6 cum kebuie sE ii punem nutnele...". Atunci doamna
joctor a replicat: ,,Dar pe tat6l copilului cum i1 cheam[?" Mama
z rdspuns: ,,Vasilescu Virgil" Atunci doamna doctor n-a mai zis
rimic, s-a dus qi a frcut biietul de naqtere pe numele lui tata. La
biserici, cdnd m-au botezat,mi-au spus Costel. In perioada 1940-
1944 tata, mai venea c6te o lun6 pe acasd, dupd aceea pleca din
nou pe front. In acest timp mama mi-a mai ndscut tm frate, la doi
ani dlstan!6, pe nume Grigore. Dup[ terminarea rdzboiului, tata a
venit acasd qi a inceput sd ctnte la nunfi, botezuri, baluri qi chiar
inmormdnt[ri. Cdnta cu frafii lui gi cu taic6-su, aqa c5 familia
noastrd a inceput sd se descurce cu greut6lile. Jin bine minte
ca prin anli 1946-1947 a venit un mare va1 de foamete Ei viala
devenise un co$mar pentru toat6lumea. Mamei i-a venit o idee de

a face in curte un cuptor de c6rdmid[ pentru a coace pdine. Am
al.ut in cas6 doi saci de fhin[ de la nun]ile pe la care tata c6ntase.
El cAnd angalaun bal sau o nunt6 pela\ar6,pe 10ng6 banii pe care
ii cerea, mai cerea gi un sac de frin6 sau de m[lai. Aqa cE mama
s-a apucat sd facd pdine qi s5 vdnd6 pentru a putea sE cumpere de
lapiapdiverse alimente. in aceqti ani locuiam pe strada Cofofeni
o slrad6 adiacentd strdzii Teiul Doamnei. In cartierul Ssta locuiau
mulli rromi, pe nume boldeni, aceqtia ocupindu-se in majoritate
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cu ziddria.. S_oliile lor erau florirese. Unii dintre ei rnai ficeau gi
negustorii. Chiar l6ng5 casa noastri locuia o familie de boldeni
foarte bo^gatd, Solia vindea flori in en-gros iar soful tdia porci qi
scotea afarl" La stradd o masd, pentru -a vinde camea. piin anii
1948 tata incepuse s[ se descurce mai bine. Jin bine minte cI in
capul str[zii era un iaurgiu, carc frcea un iaurt extraordinar de

lun in {qte vase rotunde, mari, din lut qi noi cumpdrarn mereu de
la el. Vis-i-vis era un aptozar cu toate bunitdlile, mama putdnd
cump6ra orice pe datorie de acolo. La intrarea pe Teiul Doamnei,
pe st8nga, era o brut6rie care se chema ,,Gaiabet". Mama m[
h'imetea mereu s[ cumpdr pdine de la ,,Garabet" - frceau o p0ine
excepfionali. Tot pe Teiul Doamnei, col! cu strada Magina de
P0ine, era un restaurant care se numea,,Dima". Acolo cdntau cei
mai buni l5utari din timpul acela,in frunte cu Hopa Mitic[, panait
Armonistu'(care era simbolul boldenilor), violonistul Fane Vigan
qi lambalistul MiticS Ciuciu. Eu, avdnd 8 ani, nu-mi d[de-am
seama cine cdnta, dar ii vedeam cdntdnd qi ii ascultam cu pl6cere. .

P5rinfii mei m-au dat la qcoal6 de la 8 ani. Tata tot imi
spunea cd o s6-mi cumpere un clarinet, ca sd inv[( s6 c6nt qi eu,
dar pe.atunci se g[seau greu profesori. Tata nu qtia s6 m[ inve{e
la clarinet, c6ci el c0nta cu trompeta. Fratele tatdlui meu b6tea ia
tobe, iar eu vdzdndu-I, incercam s[ bat qi eu la tobe fir6 sd mf,
vadf, cineva. Intr-o zi, tata m-a auzit ylndnd cum bat la tobe, a
fost surprins, aga c[ de s[rb[toricdnd a mers cu colindul pe la toli
pahonii de restaurante qi magazine, cum era obiceiul, mia luat qi
pe mine cu toba mic6. Lumea cdnd md vedea aqa de mic cd batia
tobe, imi umplea buzunarele cu bani. De atunci, t ata,vdzdndcE am
succes, mI lua pe la nunfi, botezuri, chiar gi pe la inmormdntlri.
Jin minte c5 qcoala era pe l6ngd strada Roridul Bisericii. C6nd
pleqary de la qcoald acasi, de multe ori, venea mama qi m6lua gi
venind pe Teiul_Doarnnei spre casd, treceam pe l6ng5 o simigerie
care avea toate bundtItrile. Mama imi lua diferite piaiituri. L6ng[
sirnigerie era un restaurant care se numea,,Nae Bbldeanu,,, duid
numele patronului. Acolo erau mereu chefuri gi l6utari.

Prin anii 1949,tata str0nsese bani s6 cumpere un loc de casd
prin cartierul Ghica Tei, unde pdrinlii iui qi un frate iqi {bcusera
deja cas6, cdci in acel momenl st6tearn cu chirie. Aqi c[ tata a
cumpdrat un loc de cas[, a chemat nipte zidari qi ne-a fbcut o
casd de cdr6mid6, unde ne-am rnutat. Deja se maindscuse o fat6
$l-e.rary trei copii la plrinfi. Mama m-a inscris la gcoala ,,palatul
Ghica" care era departe de cas[, aproape un kilometru qi jumltate.


